大使演讲录 When I Was There Selected Speeches of Fu Ying 松地处

傅 莹/著

外语教学与研究出版社 FOREIGN LANGUAGE TEACHING AND RESEARCH PRESS

	Sele	大	4
	When selected s	使	13
	Speeches of	演	独
傅		讲	
莹/著	here Fu Ying	录	<b>3</b> t

#### 图书在版编目(CIP)数据

在彼处 大使演讲录= When I Was There: Selected Speeches of Fu Ying· 英汉对照/傅莹著 — 北京:外语教学与研究出版社,2011 2

ISBN 978-7-5135-0613-7

I ①在·· Ⅱ.①傅 Ⅲ.①英语—汉语—对照读物 ②国际关系—文集 IV ①H319.4 D

中国版本图书馆CIP数据核字 (2011) 第019846号

出版人:于春迟

策划编辑: 吴 浩

责任编辑:易璐

封面题字:宋浩

装帧设计:视觉共振设计工作室

出版发行:外语教学与研究出版社 社 址:北京市西三环北路19号 (100089)

网 址: http://www.fltrp.com

印 刷:北京华联印刷有限公司

开 本: 760 1010 1/16

印 张: 19

版 次: 2011年7月第1版 2011年7月第1次印刷

书 号: ISBN 978-7-5135-0613-7

定 价: 39.00元

购书咨询 (010)88819929 电子邮箱 club@fltrp com

如有印刷、装订质量问题,请与出版社联系

联系电话 (010)61207896 电子邮箱 zhijian@fltrp\_com

制售盗版必究 举报查实奖励

版权保护办公室举报电话 (010)88817519

物料号 206130001

谨以此的秘信战的人主。

Dedicated to my father.

# Foreword 序言

Ambassador Fu Ying has led an extraordinary life: from her experience as a young girl, sent out to rural China as part of the Cultural Revolution to her distinguished diplomatic career, where she has been one of China's most articulate messengers of the nation's promise. And in this book of speeches, the reader will find an advanced understanding of the opportunities and challenges facing China and the rest of the world.

I firmly believe that to understand the world today, you have to understand the rapid pace of globalisation, its effects and China's very significant place within it.

As I sit down to write this foreword, news reaches me that China has just become the second largest economy in the world. Unthinkable to many just a couple of decades ago. Yet, this news will no doubt feel dated by the time you pick up this book: that's how fast events develop and breaking news becomes received wisdom.

When you understand this, you can reap the benefits of this rapid change. Fu Ying appreciates this and so too should leaders and nations across the globe.

Ambassador Fu has dedicated herself to introducing and opening up China to the rest of the world. And she does so equipped with a willingness to engage and learn from others alongside an acute awareness of the many lessons other nations can learn from China.

傅莹大使的人生颇不平凡:豆蔻年华时经历"文化大革命",在中国农村"上山下乡";后来在外交事业上成绩斐然,成为最能清晰地传递中国声音的使者之一。在这本演讲录中,读者可以深入了解中国乃至整个世界所面临的机遇和挑战。

我坚信,要了解当今世界,就要先了解全球化的快速进程,了解它的影响力以及中国在这个进程中举足轻重的地位。

当我坐下来写这篇序言时,获悉中国刚刚成为世界第二大经济体。在几十年前,这是很多人所无法想象的。不过,你读到这本书时,这则新闻肯定已经成了旧闻——事情发展就是这样迅速,突发新闻很快就会变得人尽皆知。

你若明白了这一点,就可以从这种疾速的变化中获益。 傅莹充分意识到了这一点,世界上其他国家和领导人也应该 深有体会。

傅莹大使一直致力于把中国介绍给全世界,并向全世界 敞开中国的大门。她乐于与别国交流并向别国学习,同时亦 清晰地意识到,其他国家也可以从中国那里获益良多。 When I was Prime Minister, I could see the accelerating pace of China's continued emergence as a major power. I gave speeches about China, I understood it analytically. But I did not feel it emotionally and therefore did not fully understand it politically.

Since leaving office I have visited many times. People ask me, sometimes out of fear, what the future holds in a world where power is shifting East. I see it as an enormous opportunity that can only enrich our own lives. Take the Beijing Olympics: that breathtaking showcase of what China is capable of was arguably 21st-century China's greatest exercise of engagement with the outside world. Those Games were evidence of China's willingness to open up and to move forward as part of our global community.

The moment of the Games that made the biggest impression on me came during an informal visit just before the Games to one of the new Chinese Internet companies, and in conversation with some of the younger Chinese entrepreneurs.

These people, men and women, were smart, sharp, forthright, unafraid to express their views about China and its future. Above all, there was a confidence, an optimism, a lack of the cynical, and a presence of the spirit of get up and go, that reminded me greatly of the U.S. at its best and any country on its way forward.

These people weren't living in fear, but looking forward in hope. And for all the millions still in poverty in China, for all the sweep of issues—political, social and economic—still to be addressed, that was the spirit of China during this festival of sport, and that is the spirit that will define its future.

The great engagement legacy of the Beijing Olympics was that ignorance and fear of China is steadily declining as the reality of modern China becomes more apparent to the rest of the world.

在我担任英国首相时,我看到了中国作为主要大国持续而迅猛的发展。我曾作过关于中国的演讲,对这个国家有理性的认识。但是,我从未带着个人感情去感受它,因此,在政治上,我对它的了解还不甚充分。

卸任以来,我曾多次出访。人们有时不无担忧地问我,如今世界重心东移,未来究竟会怎样?我把这看作是一次巨大的契机,它只会令我们的生活更加丰富多彩。就拿北京奥运会来说:那场激动人心的盛典显示了中国的能力,可以说是21世纪的中国与外部世界交融所作的最大努力。奥运盛会表明了中国对外开放和作为全球共同体的一分子向前发展的意愿。

就在北京奥运会之前不久,我曾到中国的一家新兴网络公司进行了一次非正式访问,还和一些年轻的中国企业家进行了交谈,我对北京奥运会最深刻的印象便是在这次访问期间形成的。

这些年轻人,无论男女,都很聪明、机敏而直率,敢于表达自己对中国和中国未来的看法。最重要的是,他们充满信心,乐观向上,不见愤世嫉俗之戾气,却充满十足干劲之朝气,这让我想起了鼎盛时期的美国,也想起了所有正在前行之中的国家。

这些人没有活在忧惧之中,而是满怀希望地向前看。 虽然中国还有数千万贫困人口,还有政治、社会、经济等 等很多问题有待解决,但在这场体育庆典中闪耀的正是那 种精神,那种决定中国未来的精神。

北京奥运会为中外交往留下了巨大的财富,外界对中国的无知和恐惧正在逐渐减少,一个真实的当代中国已经更加清晰地展现在世人面前。

The problem for the West is that China often thinks of itself as a developing nation, and it is a developing nation, but it is also today a world power. And here is my very crude theory of international relations: when people in the West look at a developing nation, they say, "Isn't that nice—that poor developing nation—how can we help?" But when they look at another nation and they say, "That's a power," then they say, "What does that mean for us?" And this is the dual situation: China is a developing nation; it is also a power. And so, when I was asked yesterday by someone, "Do people in the West regard China as a threat?" the answer is some, possibly. But for most people in the West, they just ask, "What does it mean?"

For centuries, the power has resided in the West, with various European powers including the British Empire and then, in the 20th century, the U.S. Now the West must come to terms with a world in which the power is shared with the Far East. I wonder if we quite understand what that means, we whose culture (not just our politics and economies) has dominated for so long. It will be a rather strange, possibly unnerving experience for some. Personally, I think it will be incredibly enriching. New experiences, new ways of thinking liberate creative energy.

Essentially what I'm saying, and what Ambassador Fu has been saying for many years, is that we should not fear the new and unfamiliar. People and nations excel when they're willing to learn from and respect each other. That is the way of the 21st century and that is the way China and the West must engage. Reading this book and knowing this extraordinary woman, you'll find that Fu Ying has been working on this for many years.

Former Prime Minister of the United Kingdom

Tom Blair

西方世界遇到的问题是,中国总是将自己看作发展中国家。的确,它是发展中国家,但现在它也是一个世界强国。关于国际关系,我有一个粗浅的理论:西方人看到发展中国家时会说,"这难道不好吗——那个贫困的发展中国家——我们能帮上什么忙呢?"但是他们看到另一个国家并且认为"那是个强国",这时他们会说,"那对我们来说意味着什么?"这就是中国所面临的两难境地——它既是发展中国家,也是强国。所以,当昨天有人问我,"西方人把中国当成威胁吗?"我的回答是"也许有些人的确如此",但对大多数西方人而言,他们只会问:"它对我们来说意味着什么?"

几个世纪以来,西方一直占据支配性的地位,其中包括很多欧洲强国,比如大英帝国;到了20世纪,美国也强盛起来。现在,西方国家必须接受这样一个事实:如今世界上是远东与西方共享权力。我在想,我们在文化上(不只是政治和经济上)已经占据主导地位这么久,是否能够真正理解那意味着什么?对某些人来说,这将是个非常陌生、甚至可能会令人不安的体验。但我个人觉得,它将推动新经验、新思维解放创造力,极大地丰富我们的世界。

我所说的,以及傅莹大使多年来一直在讲的,最根本的一点就是,我们不必害怕新生的和陌生的事物。愿意相互尊重、相互学习的国家和人民必会出类拔萃。这是21世纪的发展方向,也是中国和西方交往的必由之路。读一读这本书,认识一下这位非凡的女性,你会发现,傅莹已经在这条路上前行了很多年。

托尼·布莱尔 英国前首相

## Preface自序

The first decade of the 21st century saw a steady rise in China's position in the world. This has placed China under a global spotlight with scrutiny from the world over as never before. The impact of China's rise has been felt in Western countries wherever one goes, from being woken up by a Made-in-China alarm clock in the morning, to the television they watch in the evening. Someone living in a Western society is likely to be surrounded by products made in China all day long. But what kind of country is China? Why is it so different? And how can it generate such explosive productivity? These questions are often baffling, if not downright mysterious, to Westerners.

Soon after the birth of the People's Republic, China was subjected to a Western blockade. And for a long time during the Cold War, China and the West were on opposite sides of the "Bamboo Curtain." Some of China's actions at times did not help matters either and it was only towards the end of the Cold War when the international environment improved sufficiently to enable China to embark on the path of reform and opening up. This has led to more than 30 years of growing dialogue and interdependence between China and the West. The thick barrier of icy suspicion that used to separate the two sides has started to thaw. However, the wave of China-bashing in the lead-up to the 2008 Beijing Olympics once again revealed widespread understanding deficits and prejudice towards China in Western countries.

在21世纪的头十年,中国的国际地位快速上升,外界对中国的关注和关心也前所未有地随之上升。在西方社会里,中国的影响已经无处不在,从清晨床头的闹钟开始,到夜间观看的电视,普通人每天都在同"中国制造"打交道。而中国是一个什么样的国家?为什么中国的制度如此不同?为什么这个国家能迸发如此强大的生产力?这些问题对许多西方人来说,如同一个解不开的谜。

新中国在成立后不久就遭到西方世界的封锁,在冷战中的大部分岁月里被视为"竹幕"背后的国家。我们自己的一些极"左"做法也加深了相互的隔绝。中国的改革开放是在冷战后期逐渐改善的国际环境中开始的。三十多年来,中西交往逐渐增加,经济依存度不断深化,隔阂的冰层也开始慢慢融化。但是,围绕北京奥运会在西方世界发生的对中国的打压,在一定意义上再次揭示了对中国的不了解和偏见的广泛存在。

During my terms as China's Ambassador to Australia and subsequently to the United Kingdom, I was often troubled by the fog of stereotyping that stubbornly shrouds China's image in Western countries. It is not only hurting China's image, but has also hindered the deepening of relations between China and some Western countries, making our relations vulnerable at any sign of trouble, and it was these issues that I addressed in my speeches.

A nation's image and soft power is mainly built up through its own efforts and progress. China is not perfect. There are many problems waiting to be resolved as we move ahead with our reforms. However, there is sometimes frustration in China that our efforts and progress often go unappreciated and the myriad of challenges we face poorly understood. This may also be attributed to China's unique historical and cultural traditions, a political configuration easily distinguishable from that of the West, and even the language barrier.

Therefore, we need to work even harder to project a true image of China and send our message to the world, calmly and in plain language, just like "the spring drizzle moistening the parched earth." Chinese ambassadors around the world are working very hard in this respect and many splendid pieces have been collected, compiled and published. Of course we cannot expect to dispel the fog with one speech, or ten speeches, or even a hundred of them, but it is a must-do if we are ever to help shape a world of harmony in diversity.

I feel a little uneasy about this book coming out, since speeches are often made by invitation and prepared in a hurry down to the last minute, to say nothing of my belief that I was often not an expert on the issues I tried to address. So there will inevitably be flaws and inaccuracies. Besides, most speeches included were prepared in English in the first place and their translation may seem not "Chinese" enough to native Chinese speakers. Nevertheless, thanks to encouragement from my seniors, friends and colleagues, I still wish to publish this collection, in the hope that this humble effort will encourage more like-minded people to move towards greater understanding between China and the West.

我在澳大利亚和英国担任大使期间,常常为笼罩在中国形象上的那层拨不开的偏见迷雾所困扰,这不仅对中国的形象造成损害,也对双边关系的深入发展构成潜在障碍,一遇到风吹草动就会暴露出双方关系的脆弱。所以我在演讲中重点针对这些问题。

一个国家形象的改善和软实力建设主要靠自身的努力和发展,中国还不完善,有许多问题要在深化改革的过程中去解决。但像中国这样,取得很多成绩却得不到外界认可,面临许多挑战也得不到充分理解,有时难免让人感到失望。这与中国历史文化的独特、在政治制度上与西方的不同乃至语言障碍都不无关系。

因此,我们更需要主动地介绍自己,尤其要以一种平和的心态和平常的语言,以"润物细无声"的方式来传递我们的信息。中国的驻外大使都在积极主动地做着这方面的工作,其中不少优秀演讲也已整理成册。当然,不能指望一次、十次甚至一百次的演讲就能把这层迷雾拨开,但是我们必须朝着这个方向不断努力,塑造和而不同的外部环境。

本书的面世让我颇为忐忑。因为演讲往往带有随 机性质,有时甚至仓促拟就,鉴于我对谈到的一些问 题缺乏全面的了解和专业的研究,难免有不妥当抑或 不准确之处。大部分讲话原文是英文,中译文有时显 得不顺当。但是,在领导和许多朋友、同事的鼓励之下,我愿意出版这部集子,以鼓励更多有心人沿着中 西沟通的道路前行。

## Contents 目录

Foreword 序言・#

Preface 自序・🕬

# 演 SPEECHES

Embrace a Colourful World · 2 Speech at the Graduation Ceremony of Australian National University

迎接多彩的世界 在澳大利亚国立大学毕业典礼上的演讲

The Changing World and the Changing China · Page Speech at AVCC Dinner

变化中的世界与中国 在澳大利亚大学校长委员会年会上的演讲

Understanding Modern China Through Its Art · 22 Speech at the Opening of the Chinese Exhibition: Selected Prints of the 20th Century and Contemporary Ceramics

从艺术作品中了解现代中国 在中国20世纪版画与当代陶瓷展开幕式上的演讲

### Appreciate the Art with Your Heart · 28

Opening Remarks at the Press Conference of "My Dream" Tour of Australia by the China Disabled People's Performing Art Troupe

用心灵感受艺术

在中国残疾人艺术团"我的梦"澳大利亚巡演新闻发布会上的开场致辞

New Diplomatic Challenges for China in a Changing World · 34 Speech at the School of International Studies, Peking University

从外部环境的变化看我国外交面临的新挑战 在北京大学国际关系学院的演讲

A Story of China, Past and Present · 52
The 2005 NSW History Awards Address

讲讲中国的过去和现在 在新南威尔士州历史奖颁奖仪式上的致辞

#### A Gift Over 200 Years Old · 66

Remarks at the Reception Commencing the Exhibition of *British Illustrations* at the British Museum

一份两百多年前的礼物 在大英博物馆《钦藏英皇全景图典》展开幕招待会上的致辞

China's New Path to Industrialisation and the Role of Britain · 72
Speech at the Manchester Town Hall

中国的新型工业化道路与英国的作用 在曼彻斯特市政厅的演讲

Break the Ice Between China and the West · 88 Speech at the Launching of "Young Icebreakers"

中西交往,破而后立 在"青年破冰者"活动启动仪式上的演讲

Survive the Disaster with Love and Strength  $\cdot$  95 Speech in Memory of the Victims of the Sichuan Earthquake

**灾难中的大爱与坚强** 在四川地震灾区死难者哀悼仪式上的演讲

Enjoy Your Tea and Friendship · IDZ Remarks at the Opening of Chinese Tea Exhibition

**茗香传友谊** 在"中国茶文化展"开幕式上的致辞

A Long Journey of Greater Understanding  $\cdot$  108 Speech at the 15th Anniversary Celebration of the Chopsticks Club

世界正在认识中国 在筷子俱乐部15周年庆祝晚宴上的演讲

Post-Olympic China and Its Relations with the West • 114 Speech at Chatham House

"后奥运"时代的中国与西方关系 在英国皇家国际事务研究所的演讲

China and Its Relations with the World Amidst the Financial Crisis · 126

Speech at the Political Society of Eton College

金融危机下的中国与世界在伊顿公学政治学会的演讲